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اینبارهچیست؟
بدون ش��ک مردم ایران مردمی متدین و مقید به امور 
دینی هستند. آماری که من گاهی در برخی موارد دیده ام 
حاکی است متدین ترین مردم دنیا، ایرانیان هستند. یعنی 
از نظ��ر درص��د، بالاترین درصد دی��ن داری در دنیا از آن  
ایران است، بویژه که ایران کانون توجه به اهل بیت پیغمبر 
اکرم)ص( اس��ت. از نظر مراس��م دینی و مذهبی و اظهار 
عاطفه نس��بت به اهل بیت)ع( و ع��زاداری برای حضرات 
معصومین، مردم ایران بی نظر یا کم نظیر هس��تند. حتی 
در بین کش��ورهای اسلامی، ایران جلوه ویژه ای دارد. این 
مردم متدین ایران، انقلابی کردند به عنوان انقلاب اسلامی. 
امام)ره( یک عالم دینی از ذریه رسول خدا، پرچمی را بلند 
کردند به عنوان پرچم توحید و امام زمان. بعد از قرن ها که 

در سطح جهانی گفتند دین یک امر فردی است و نباید در 
اداره جامعه دخالت کند، پرچمی بلند ش��د به این عنوان 
که ما می خواهیم جامعه را بر محور خدا اداره کنیم. قاطبه 
ملت ایران طرفدار این ایده الهی ش��دند و 98/2 درصد به 
جمهوری اس��لامی ای��ران رای »آری« دادند. این یک امر 
استثنایی و فوق العاده ای در تاریخ بود که این اندازه مردم 
در یک کشوری به شکل متحد و منسجم پای خدا بایستند.  
ای��ن حال��ت بعد از انقلاب هم همچنان وجود داش��ته 
اس��ت. البته این طبیعی است که جو اولیه انقلاب ممکن 
است تفاوت پیدا کرده باشد یا ریزش هایی داشته باشد اما 
ب��ه فرمایش رهبر معظم انقلاب که زمانی بحث ریزش را 
مطرح کردند، از آن طرف رویش ها و خیزش های جدیدی 
هم بوده اس��ت. امثال بنده نس��لی هستیم که قبل و بعد 
انقلاب را دیدیم. نس��ل جوان ام��روز، هیچ کدام انقلاب را 
ندیدند، قبل از انقلاب را هم ندیدند اما وفاداری ای که در 
این نسل جوان می بینم بسیار شگفت انگیز است. می دانیم 
که انقلاب اسلامی با آرمان کفر جهانی و استکبار جهانی 
کاملا رودررو قرار گرفت و این طبیعی است که قدرت های 

استکباری با این فرهنگ اسلامی و با این پرچمی که بلند 
ش��د، به جنگ بیایند؛ هم جنگ فیزیکی انجام دادند که 
جن��گ عراق بود و صدام را تحری��ک کردند و هم جنگ 

فرهنگی و اقتصادی و سیاسی.
انسان وقتی این همه هجمه و دشمنی با نظام اسلامی 
را می بیند به این نکته پی می برد که  یک دستی پشت این 
انقلاب وجود دارد و از آن حمایت می کند، چراکه با همه 
این هجمه ها ایران ایستاد و مقاومت کرد و به پیش رفت 
و ما پیشرفت های ایران را امروز به طور واضح می بینیم.  

کاری که دشمن امروز شدیدا دارد انجام می دهد القای 
این مطلب است که مردم اول از انقلاب و بعد هم از دین 
برگش��ته اند، در حالی که این یک حرف و ادعای نادرست 
اس��ت. متاس��فانه بعضی هم در داخل این سخن را آنقدر 

به هم گفتند و القا کردند که خودش��ان هم باورش��ان 
ش��ده است. گاهی گروه های مختلف در این باره 

صحبت های��ی می کنند؛ ی��ک گروهی بود که 
بسیار تبلیغ می کردند - شاید زمان دولت قبل 
بود- من به آنها گفتم الان هم مردم ایران پای 
دین و انقلاب شان ایستاده اند و متدین هستند. 

یکی از کسانی که مس��ؤول آن گروه بود بسیار 
برآش��فت و به بنده تن��دی و بی احترامی 

کرد. تمام این مردمی که در انتخابات 
ش��رکت کردند، چه کسانی که به این 
دولت رای دادند و چه کس��انی که به 
شخص دیگری رای دادند، می خواهند 
به رئیس جمهوری رای بدهند که قرار 
است در مجلس قسم بخورد که من به 
اسلام و قرآن و قانون اساسی پایبند 

هستم. مردم به نمایندگانی رای می دهند که باید در مجلس 
قسم بخورند که به قانون اساسی جمهوری اسلامی، اسلام و 
انقلاب پایبند هستند. البته این شور انتخابات ممکن است 
در میان نمایندگان و جناح ها متفاوت باشد؛ یعنی آرا دو 
دسته باش��د اما در یک چیز همه آنها موافق و مشترکند 
و آن اینکه می خواهند رئیس جمهور یک کش��ور اسلامی 
را انتخاب کنند، می خواهند نمایندگان مجلس ش��ورای 

اسلامی را انتخاب کنند.
ب��ه هر حال می خواه��م عرض کنم م��ردم ایران پای 
انقلاب ایستاده اند. گاهی جریاناتی پیش می آید که برخی 
می خواهند ثابت کنند و نشان دهند که مردم پایبندی خود 
را نسبت به اسلام و انقلاب از دست داده اند اما مگر اینها 
چه تعداد هس��تند؟ برای مثال در همین اغتشاشات، آمار 
اغتشاشگران چقدر بود؟ یک صدم کسانی که در راهپیمایی 

22 بهمن شرکت می کنند، بودند!
چرابهرغمکثرتمعتقدانبهاسللاموانقلاب
اسللامیوقلتمعاندانودشمناناسلامونظام
اسللامیاماگویاصلدایبلندگوهایدشلمنان

بلندتراست؟
تبلیغ��ات دش��من نباید م��ا را به 
رع��ب بیندازد ت��ا خودمان هم 
عقب نشینی کنیم. بسیاری از 
کسانی که نقد می کنند نسبت 
به یک فرهنگ عمومی ای که 
رایج شده است، نقد می کنند. 
متأسفانه خودزنی در کشور 
ما بس��یار رواج پی��دا کرده 
اس��ت. ما از نظ��ر اخلاقی و 

اعتقادی و جهات دیگر بهترین مردم دنیا هستیم اما آنقدر 
به هم می گوییم مردم ما بد هس��تند که باورمان می شود. 
مردم ایران بهترین یا در رده بهترین مردم دنیا هستند ولی 

فرهنگ خودزنی در میان ما زیاد شده است.  
برخی همین که در مجلسی می نشینند، شروع می کنند 
به نقد و بدگویی از کشور و ملت! متاسفانه این فرهنگ بد 
در بین متدینان و وفاداران به نظام هم زیاد شده است. البته 
من دیده ام همان هایی که نقد می کنند، در راهپیمایی 22 
بهمن هم شرکت می کنند. یعنی همین نقد ظاهری دلیل 
مخالفت نمی شود ولی در کمال تاسف این موضوع تبدیل 

به یک فرهنگ بد در بین ما شده است.  
رهبلرانقلابهمدراینزمینهفرمودندبهبهانهظاهر
متفلاوتمردمنبایداینهاراازدایرهدینداریوتعلقبه
مسلائلمذهبیبیرونکرد؛بهنظرشلماملاکاصلیدر

سنجشدینداریمردمچیست؟
بله! بس��یاری از افراد همانطور که رهبر معظم انقلاب 
هم فرمودند به حسب ظاهر ممکن است برخی به احکام 
مثلا حجاب بخوبی عمل نکنند اما پای دین ایس��تاده اند. 
من به کلاس و محیط های اجتماعی مختلف می روم و این 
چیزها را مستقیما می بینم. برای مثال فرد بی حجاب است 
ولی سوالاتش سوالات دینی است، مثلا می گوید ذکر روز 
یکش��نبه چیست. به حس��ب ظاهر او نباید پایبند به این 
حرف ها باش��د اما بس��یاری از آنها اهل نم��از و دین داری 
هستند. بنابراین نقدهای ظاهری ملاک نمی شود که دل ها 
برگش��ته باش��د و حتی رعایت نکردن برخی از احکام هم 

دلیل نمی شود که این افراد دین دار نباشند. 
بعد از همین اغتشاش��ات اخیر تلویزیون با یکسری از 
همین خانم هایی که حجاب لازم را نداش��تند مصاحبه ای 
انج��ام داد و از صحبت های آنها مش��خص بود که به رغم 
ظاهرش��ان پایبندی خود را به دین و انقلاب و رهبری به 
صورت جدی دارند، بنابراین باید توجه داش��ته باشیم که 
از این زاویه کلاه سرمان نرود. کسانی که مخالف هستند 
آنقدر به هم می گویند که باورشان می شود مردم برگشته اند؛ 
»خود گویی و خود خندی عجب مرد هنرمندی«. در این 

میان باید مراقب باشیم که این باور در ما ایجاد نشود.  
ش��ما همین ش��ب های ماه مبارک رمضان و شب های 
قدر را مش��اهده کنید. در تهران چن��د مجلس داریم که 
ش��ب ها احیا می گیرند؟! عمده جمعیت شرکت کننده در 
این مجالس نورانی هم جوانان هس��تند. نیمه شب بیدار 
می شوند و با خداوند مناجات می کنند. قبل از انقلاب یک 
یا 2 مجلس در تهران بود که شب زنده داری داشتند اما الان 
شاید حدود 50 مجلس باشد. مراسم اعتکاف که می شود، 
سیل جمعیت است که به سوی مساجد روانه می شود که 
روزه بگیرند و اعتکاف کنند و عمده هم جوانان هستند. یک 
مساله دینی یا مربوط به انقلاب که پیش می آید، جمعیت 
میلیونی به خیابان می آید؛ در مراس��م تشییع حاج قاسم 

اتفاقی افتاد که در تاریخ بسیار کم نظیر بود. 
همین الان هم با همه مشکلات اقتصادی می بینیم مردم 
همچنان پای انقلاب ایستاده اند اما در آن طرف می خواهند 
بگویند مردم برگشته اند در حالی که هرگز چنین چیزی 
نیست. مردم ما همان مردم متدین و انقلابی سابقند، البته 
در این میان همه مس��ؤولان و کس��انی که عهده دار امور 
کشور و انقلاب هستند باید مراقب باشند، چراکه رفتار ما 
در ذهنیت مردم اثر دارد؛ لذا باید مراقب باش��یم که این 

هدیه الهی را پاسداری کنیم.  
ایننگاهبازوعمیقرهبرحکیمانقلابدراینزمینهچه
پیامهاییبرایدلسوزانودغدغهمنداندرزمینهحجابو
عفافوبهطورکلیبرایمتدینانمیتواندداشتهباشد؟

ش��اید مقام معظم رهبری می خواهند به متدینان این 
نکته را یادآوری کنند که اگر کس��ی در یک حکم ضعیف 
عمل کرد، نشانه ضعف او نسبت به کل دین داری نیست. 
این یک واقعیت اس��ت که یکس��ری از کسانی که رعایت 
حجاب نمی کنند واقعا متدین هس��تند و اهل نماز، روزه 
و تقوا هس��تند. صرف ضع��ف حجاب را ملاک نگیریم که 
تهاجمی عمل کنیم و قضاوت منفی کلی نس��بت به همه 
آنها داشته باشید. بله! درصدی از بی حجاب ها اهل دین و 
نماز نیستند اما این را نباید به همه تعمیم داد و ضعف در 
عمل این خانم ها نباید باعث شود یک قضاوت منفی کلی 

درباره آنها داشته باشیم.

محمدامینعلیدوست:از علامه جعفری رحمه الله علیه نقل 
شده که آیت الله العظمی خویی رحمه الله علیه به ایشان فرموده 
است: »تا مدت ها مرحوم میرزای نایینی به خواب کسی نیامده 
بود. شاگردی داشت که از اهالی گلپایگان بود. ایشان )مرحوم 
نایینی( با اینکه خیلی کم به کسی اجازه اجتهاد می داد و در 
اجازه دادن خیلی ممسک بود، به این طلبه اجازه اجتهاد داده 
بود. پس از گذشت مدت زیادی از ارتحال شان، به خواب این 
طلبه آمد. آن طلبه از مرحوم نایینی چنین پرسیده بود که 
می دانم الفاظ نمی توانند بیانگر وقایع آن جهان باشند ولی به هر 
حال بفرمایید در آن عالم چه خبر است؟ میرزا جواب داده بود:

کس نمی داند در این بحر عمیق
سنگریزه قرب دارد یا عقیق

مرحوم خویی به من فرمود که نمی دانم این شعر از کیست؟ 
من هم آن وقت نمی دانستم ولی بعدها این شعر را در منطق الطیر 
عطار دیدم«. این نگاه یک مبنای دینی و الهی است که سینه ما 
را برای پذیرش همه انسان ها گشاده می کند. ما چه می دانیم که 
چه کسی خوب است؟ چه کسی بد است؟ چه کسی جهنمی 

است؟ چه کسی بهشتی است؟ اگر به هر انسانی اینگونه نگاه 
کنیم در قوطی قضاوت ها محبوس نمی شویم و وسعت رحمت 

الهی را به فرقه و گروه خاصی محدود نمی کنیم. 
شهید مطهری در این زمینه کلامی دارد که فرموده است: 
»حساب اشخاص دست خدا است. هیچ کس حق ندارد درباره 
کسی به طور قاطع اظهارنظر کند که اهل بهشت است یا دوزخ. 
اگر از ما بپرسند: آیا شیخ مرتضی انصاری با آن زهد، تقوا، ایمان 
و عمل شناخته شده اش، حتما اهل بهشت است یا نه؟ پاسخ 
ما این است که آن اندازه که ما از آن اطلاع داریم خیر و نیکی 
است اما اینکه صددرصد بگوییم اهل بهشت است در اختیار ما 
نیست. خداست که بر همه ضمایر اشخاص مطلع است و تمام 
اسرار و خفایای نفوس را می داند و حساب خلایق نیز با او است.

وقتی عثمان بن مظعون از دنیا رفت، زنی از انصار به نام »ام 
علا« که ظاهرا زن همان مردی بود که عثمان بن مظعون در 
خانه او می زیست و میهمان او بود، در حضور رسول خدا)ص( 
جنازه وی را مخاطب قرار داد و گفت: بهشت بر تو گوارا باد. با 
اینکه عثمان بن مظعون، مرد جلیل القدری بود و رسول اکرم 

در مرگ او سخت گریستند، خود را روی جنازه وی انداختند 
و او را بوس��یدند ولی از این اظهارنظر گستاخانه ای که آن زن 
کرد خشمگین شدند و با نگاهی غضب آلود متوجه وی شده، 
فرمودند: »انی رس��ول الله و ما ادری ما یفعل بی؛ من فرستاده 

خدایم و نمی دانم با من چگونه رفتار خواهد شد«.
قرآن کریم نیز می فرماید: »قل ما کنت بدعا من الرسل و 
ما أدری ما یفعل بی ولابکم؛ بگو من پیامبر نوظهوری نیستم و 

نمی دانم با من و شما چه رفتاری خواهد شد«.
اساسا مبنای دین اسلام بر رحمانیت است. خداوند متعال 
باره��ا و بارها در قرآن تاکید کرده که می خواهد مردم او را به 
رحمانیت بشناسند. هیچ آیه ای در قرآن پرتکرارتر از بسم الله 
الرحمن الرحیم نیست و در این آیه خدا مدام تاکید دارد که 
خود را رحمان معرفی کند. رحمان از ریشه »ر ح م« ساخته 
شده است، شاید بهترین واژه برای ترجمه این کلمه »عشق ورز« 
باشد. در ادبیات عرب وقتی بخواهند شدت جوشش چیزی را 
نشان بدهند آن را به وزن فعلان می برند، مانند عطشان، یعنی 
کسی که عطش از او می جوشد، رحمان یعنی کسی که عشق 

از او می جوشد و برای این عشق ورزی هیچ قید و شرطی ندارد، 
یعنی نگاه نمی کند که ش��خص کافر اس��ت یا مومن، عاصی 
است یا متقی، خداباور است یا خداناباور، سفید است یا سیاه، 
مسلمان است یا یهودی، او به همه مخلوقاتش عشق می ورزد 
و این معنای واژه رحمان است. تجلی رحمانیت خدا در سیره 
و سخن اهل بیت آنچنان گسترده است که در این مجال کوتاه 
نمی شود به همه آنها اشاره کرد اما به برخی موارد آن اشاراتی 
گذرا خواهیم کرد. امام سجاد)ع( در نیایش 42 صحیفه سجادیه 
اینچنین خدا را می خواند: »یا مَنْ یرْحَمُ مَنْ لَا یرْحَمُهُ العِْبَادُ، وَ 
یا مَنْ یقْبَلُ مَنْ لَا تقَْبَلُهُ البِْلَادُ؛ ای آنکه رحم می کنی بر آنکه 
بندگان بر او رحم نمی کنند و   ای کسی که می پذیری کسی را 

که شهرها نمی پذیرندش«. 
این فقره از دعا، تجلی اسم رحمان را نشان می دهد، آغوش 
بازی که برای همه گسترده است. همین دل وسعت یافته است 
که انسان مسلمان خود را با همه انسان ها یکپارچه می بیند. این 
یکپارچگی با انسان ها را در این سخن شیخ ابوالحسن خرقانی 
می یابیم که می گفت: اگر به ترکس��تان تا به در شام کسی را 

خاری در انگشت شود آن از آن من است. همچنین از ترک تا 
شام کسی را قدم در سنگ آید، زیان آن مراست و اگر اندوهی 

در دلی است، آن دل از آن من است.
از اشارت های معنوی ماه رمضان بر می آید که خروجی ماه 
رمضان باید انسان هایی باشد که دل شان به اندازه انسانیت وسعت 
داشته باشد، این حالت قلبی از دعاهای هر روز ماه رمضان قابل 
ادراک است. ما در دعاهای مشترک هر روز ماه رمضان می خوانیم 
که خدایا: ادخل علی اهل القبور السرور: خدایا بر اهل قبور، سرور 
وارد کن. اللهم اش��بع کل جائع: خدایا همه گرسنگان را سیر 
کن. اللهم اش��ف کل مریض: خدایا همه مریض ها را شفا بده. 
می بینید که در تمام این ادعیه حرف از همه انسان هاست نه فقط 
مسلمان ها یا هم حزبی ها و همفکرهای ما، هر انسانی هر جا که 
هست و گرسنه است خدایا سیرش کن! این دعای انسان ساز، 
نشان می دهد که انسان تراز ماه رمضان، انسانی است که همه 
انس��انیت را پاره وجود خود ببیند و با همه انسانیت احساس 
هم حس��ی و همدردی کند. باش��د که این فضیلت معنوی و 

اخلاقی نصیب تک تک ما شود. آمین!

برای رحمت خدا حصار نکشیم
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